
 

Møde i YSAM-udvalget d. 13. august 2024 
 

Deltagere: Amalie Valentin, Arendse Loua, Christine Nordholm, Gitte Færk, Lucy Bray, Mai Lund 
og Nicolai Wachmann 

Afbud: ingen 

 

Dagsorden og referat 
 
1. Velkomst og præsentationsrunde 

Kort velkomst fra forperson Christine. 

 

2. Valg af mødeleder og referent 
Christine er mødeleder, og Arendse er referent.  

Arendse foreslår, at vi fremover skiftes til at skrive referat i alfabetisk rækkefølge, så 

processen går hurtigere. Vedtages. 

 

3. Indkomne punkter til dagsordenen 
Ingen yderligere punkter. 
 
 

4. Godkendelse af referat fra sidste YSAM-møde 
Godkendelse fra mødedeltagerne. 

Lucy bemærker, at hun ikke har hørt fra Maria Assens og Christine Strømme ift. sidste 

mødereferat. For en god ordens skyld vil hun kontakte dissem ift. godkendelse, og hvis de 

ikke har nogen bemærkninger, kan referatet godkendes og lægges på hjemmesiden. Lucy 

sender godkendte referat til Mai, som er hjemmesideansvarlig. 

 
5. Opfølgende punkter fra sidste YSAM-møde: 



 
a. Planlægning af arrangement d. 22. oktober 2024 

i. Emne 

På sidste møde drøftede vi følgende mulige emner: 

- Sundhedsstrukturkommissionen,  

- Digitalisering,  

- Kunstig intelligens 

- Kvalitetsudvikling 

Det nævnes, at cheflæge Ann på socialmed. i Holbæk arbejder med 

kvalitetsudvikling og har skrevet en bog om emnet. Det drøftes, om vi kender 

en anden oplægsholder, der kan give et andet perspektiv på 

kvalitetsudvikling. 

Et meget aktuelt emne er Sundhedsstrukturkommissionen. 

Det drøftes, om vi kender nogle relevante oplægsholdere, og det foreslås at 

det evt. kunne være nogle af dem, der har indgivet høringssvar. Det kunne 

også være interessant at høre om, hvordan man rent faktisk laver et 

høringssvar, i et samfundsmedicinsk kompetenceperspektiv. 

Det besluttes, at emnet skal være ”Sundhedsstrukturkommissionen i et 

ulighedsperspektiv”. Udgangspunktet er, at vi skal bruge 

- To oplægsholdere: 

o En der fortæller om høringssvar, evt inkl. den arbejdsmæssige 

proces 

o Perspektiverne i Sundhedsstukturkommissionen ift at nedsætte 

ulighed i sundhed 

Oplæggene skal vare ca. 30 minutter + tid til spørgsmål og drøftelser. 

Det foreslås, at kvalitetsudvikling evt. kan være emnet for forårets faglige 

arrangement. 

ii. Opgavefordeling 

Christine har booket foredragssalen på SSI tirsdag den 22. oktober. Vi 

fastholder som tidligere at det faglige indhold starter kl. 17, og slutter ved 19-

tiden, hvorefter vi spiser pizza eller lign. Nicolai undersøger bookning af 

lokale i vest – spørger i er lidt hæmmet ift. lokalebooking at være i en statslig 

ansættelse, men vil spørge i STPK og forhører sig evt ellers forhøre sig med 

andre uddannelseslæger i vest. 



Amalie skriver har nogle konkrete bud på foredragsholder til 

ulighedsperspektivet og til ”Grenå-lægen” fra 

Ssundhedsstrukturkommissionen og undersøger dette nærmere. for at 

spørge, om han kunne tænkes at ville holde et virtuelt oplæg.  

Alternativt kender hun nogen fra Sundhedsstyrelsen, der måske kunne være 

relevante 

Gitte spørger Ann fra Holbæk, som også sidder i bestyrelsen, om hun vil 

holde oplæg om høringssvar og proces omkring høringssvar. 

 

iii. Invitation 

Christine sender ”Save-the-date” ud på Facebook og bruger sidste invitation 

som skabelon og laver udkast til invitation, som sendes til resten af YSAM til 

kommentering når foredragsholdere er på plads. 

 

b. Drøfte kliniske ophold i hoveduddannelsen 
i. Udfordringer i region øst 

Drøftelse af, om der er nogen, der har hørt noget nyt, hvilket der ikke 

umiddelbart er, formodentlig pga. sommerferie. 

Flere har fået flere afslag på kliniske ophold på afdelinger i Region 

Hovedstaden idet der ”kun” følger 50% finansiering med fra 

Videreuddannelsessekretariatet, hvoraf flere af afdelingerne tidligere har fået 

100% finansiering. 

Det drøftes, om det er fordi folk ikke søger geografisk bredt nok, men det 

pointeres, at man ikke kan få nogen som helst lønrefusion under ansættelse 

i Region Sjælland. 

Det påpeges at det kunne være rart med et mere klart Christine siger, at hun 

savner klarhed i målbeskrivelsen om, hvad er formålet med og forventet 

outcome af det kliniske ophold i hoveduddannelsen. ? Er det bred indføring i 

sundhedsvæsenet eller er det at bringe samfundsmedicinske kompetencer i 

spil ude i sundhedsvæsenet? Og hvad får uddannelseslægerne reelt med 

sig fra de kliniske ophold i hoveduddannelsen ift hvad der er tiltænkt? 

I både region Nord og region Midt skal hoveduddannelseslægerne også selv 

arrangere kliniske ophold. I region midt Nicolai fortæller, at 

hoveduddannelseslæger også selv skal arrangere kliniske ophold i 

Videreuddannelsesregion Nord, og at der følger 1/3 lønfinansiering medi 

Kommenterede [ACN1]: Ved ikke helt om jeg forstår den 
her? Er det nyt udover noget andet? Evt slet eller uddyb. 



RegionMidt, hvilket også har medført besvær med klinikopholdene for nogle 

hoveduddannelseslæger der. 

Drøftelse af det uddannelsesmæssige udbytte som samfundsmediciner vs. 

at ”dække huller i vagtplaner” på steder, hvor der generelt mangler læger. 

Drøftelse af, om vi skal prøve at lave en lille spørgeskemaundersøgelse 

blandt uddannelseslæger for at lave et pilotprojekt for at afdække 

problemets omfang i et mindre pilotprojekt, som kan blive præsenteret på 

mødet den 27. september. Da der er problemer med ansættelser i klinik i 

hele landet, Grundet Nicolais input, besluttes det at sende spørgeskemaet 

ud nationalt, selvom mødet den 27. september er i Videreuddannelsesregion 

Øst. 

Christine vil arbejde på et udkast til et spørgeskema, og så sende det ud til 

YSAM. Grundet deadline den 27. september, skal spørgeskemaet sendes 

ud lidt hurtigt. 

 

ii. Uddannelsesrådsmøde d. 27. september i Øst  

Der er endnu ikke kommet invitation til dette møde. 

Drøftelse på sidste møde, om YSAM skulle stå for et socialt arrangement 

efterfølgende, og om dette allerede kunne præsenteres i invitationen fra 

Videreuddannelsessekretariatet. Vi afventer at Barbara melder noget tilbage 

til Lucy for evt. at kunne tilføje dette. 

 

c. Organisering af YSAM herunder opfølgning på at sikre YSAMS 
synlighed 
Kort drøftelse. Vi vil opretholde fortsat synlighed af YSAM ved at sende ”Save-the-

date” ud for det faglige arrangement, senere en egentlig invitation, stå for- og 

invitere til et socialt arrangement ifm. mødet den 27. september samt sende 

spørgeskemaundersøgelse ud. 

 
d. Uddannelsesdag d. 23. august 

Amalie er medarrangør sammen med en fra Nordjylland. Flere fra YSAM deltager. 
 

6. Andre fokuspunkter i YSAM-udvalget? 
Ingen 

 
7. Indkomne punkter 

Kommenterede [ACN2]: Hvad med i region nord? 



Ingen. 
 

8. Punkter til opfølgning 
Ingen 

 

9. Eventuelt 
Lucy foreslår, at vi igen har en Messenger-gruppe for YSAM-udvalget til korte beskeder og 

drøftelser. Alle har mulighed for Messenger, og der er stemning for dette. 

Arendse står for at oprette denne.  

 

10.  Dato for næste møde 
Ingen protester mod Teams-møder tirsdage fra kl. 20-21. 

Det besluttes at næste møde bliver tirsdag den 8. oktober kl. 20-21 (senere ændret til 

torsdag den 3. oktober) 

 
Vi skal have lavet en møderække for resten af YSAM møderne i 2024-2025. Det bemærkes 

at, har endnu ikke planlagt resten af årets møder, som vi havde aftalt at gøre på dette. 

Nicolai bemærker, at bestyrelsen ønsker, at der lægges et årshjul for udvalgenes møder på 

hjemmesiden. 

Det besluttes, at Christine sender udkast til møderække ud på mail med datoer med møder 

ca tirsdag ca. hver 8. uge inkl. faglige arrangementer og årsmødet den 8.+ 9. maj 2025. 
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